



CONFERENCE OF DEFENCE ASSOCIATIONS INSTITUTE
INSTITUT DE LA CONFÉRENCE DES ASSOCIATIONS DE LA DÉFENSE

Suite 412A, 151 Slater Street, OTTAWA, ON K1P 5H3
TEL: (613) 236-9903 www.cdainstitute.ca



FOR IMMEDIATE RELEASE

**THE HONOURABLE WILLIAM (BILL) C. GRAHAM P.C. C.M. Q.C. –
CONFERENCE OF DEFENCE ASSOCIATIONS INSTITUTE 2017 VIMY
AWARD RECIPIENT**

***25 September 2017, Ottawa.* The CDA Institute is pleased to announce that The Honourable William (Bill) C. Graham P.C. C.M. Q.C has been selected as the recipient of the Vimy Award for 2017.**

This prestigious award is presented annually to one prominent Canadian who has made outstanding contributions towards the security and defence of Canada and the preservation of our democratic values. The Award honours the bravery and sacrifices of the Canadian soldiers who were victorious at the Battle of Vimy Ridge in April 1917.

Born in Montreal, Bill Graham was raised in Vancouver and then Toronto, completing his undergraduate and graduate studies at the University of Toronto, where he received his LL.B. in 1964. Further studies at l'Université de Paris led to his Doctorat en Sciences Juridiques in 1969. Active as a practicing lawyer in international commercial law, Bill's early career included teaching at l'Université de Montreal, McGill University and the University of Toronto. First elected to Parliament in 1993, he served continuously until 2007 when he left active political life. Since that time, he became and continues to serve as Chancellor of Trinity College, was for five years Chairman of the Atlantic Council of Canada, from 2007 has served with the Canadian International Council as Vice-Chair and then Chair and has been the Chair of the Advisory Board for the Bill Graham Centre for Contemporary and international History since 2011.

An active and engaged member of Parliament, Bill Graham played an influential role in the shaping of Canada's international engagement, in particular for defence and security. After positions of significant leadership on the behalf of Canada with the Organisation of Security and Cooperation in Europe and the Inter-Parliamentary Forum of the Americas, he was named Minister of Foreign Affairs in 2002 followed by his appointment as Minister of National Defence from 2004 until 2006.

In these two Ministerial positions, he was key in building and implementing the national response to and posture for the U.S.-led Global War on Terrorism. This included not only the difficult task of marshalling the inter-departmental resolve and resources necessary for what became the most significant military deployment since the Korean War, but also the political guidance for National Defence to shape and then execute the complex deployment of the Canadian Armed Forces to a combat mission in Kandahar in support of Government of Canada objectives within the NATO mission in Afghanistan. Based on this experience, he then followed up with a fundamental review of the Canadian



CONFERENCE OF DEFENCE ASSOCIATIONS INSTITUTE
INSTITUT DE LA CONFÉRENCE DES ASSOCIATIONS DE LA DÉFENSE

Suite 412A, 151 Slater Street, OTTAWA, ON K1P 5H3
TEL: (613) 236-9903 www.cdainstitute.ca



defence policy as a whole-of-government document, resulting in a comprehensive *International Policy Statement - Defence* in 2005. This guidance, combined with organisational, doctrinal and modernisation/ recapitalisation changes, initiated an important transformation that still continues to influence defence policy and plans of today and tomorrow.

Since his departure from the House of Commons, Bill Graham has remained committed to influencing and shaping the thinking on Canada's international engagement as well as defence policy. A longstanding leader in major councils and advisory groups such as the Atlantic Council of Canada, his influence is best exemplified in his most recent role as one of the four members of the Minister's Advisory Panel for the Defence Policy Review – the only politician in this key advisory body. He played a significant role in their success in helping secure a renewal of the Government of Canada's commitment to a modern defence policy with capable, effective Armed Forces.

Recipients of the Vimy Award include eminent Canadians, from a wide variety of backgrounds. The complete list of the recipients for the first 26 years of the Vimy Award (listed in chronological order and with their title/rank – serving or retired - when they received the award) is as follows:

1991	The Right Honourable Joe Clark
1992	General John de Chastelain
1993	Major-General Lewis Mackenzie (Retired)
1994	Major-General William Howard (Retired)
1995	Major-General Roméo Dallaire
1996	Dr. Jack Granatstein
1997	The Right Honourable Brian Dickson
1998	Vice-Admiral Larry Murray (Retired)
1999	Lieutenant-General Charles H. Belzile (Retired)
2000	The Honourable Barnett Danson
2001	Air Commodore Leonard Birchall
2002	Colonel, the Honourable John Fraser
2003	General Paul Manson (Retired)
2004	Dr. David Bercuson
2005	Mr. G. Hamilton Southam
2006	Brigadier-General David Fraser
2007	General Raymond R. Henault
2008	General Rick Hillier (Retired)
2009	Warrant Officer William MacDonald
2010	The Right Honourable Adrienne Clarkson
2011	Major-General Jonathan Vance
2012	Honorary Colonel Frederick Philip Mannix
2013	Brigadier-General Don W. Macnamara (Retired)
2014	Honorary Colonel Blake Goldring (who dedicated the award to the memory of Warrant Officer Patrice Vincent and Corporal Nathan Cirillo, killed in Saint-Jean-sur-Richelieu and Ottawa on 20 and 22



CONFERENCE OF DEFENCE ASSOCIATIONS INSTITUTE
INSTITUT DE LA CONFÉRENCE DES ASSOCIATIONS DE LA DÉFENSE

Suite 412A, 151 Slater Street, OTTAWA, ON K1P 5H3
TEL: (613) 236-9903 www.cdainstitute.ca



	October 2014, respectively)
2015	Honorary Navy Captain, the Honourable Hugh D. Segal
2016	Dr. James Boutilier
2017	The Honourable William (Bill) C. Graham

The 2017 Vimy Award Selection Committee was composed of Major-General Daniel Gosselin (Retired) as Chair and, as members: The Right Honourable Beverley McLachlin, General Jonathan Vance, Lieutenant-General Charles Bouchard (Retired), Dr. James Boutilier, Mr. Donald Chynoweth, Lieutenant-General Michel Gauthier (Retired), Mrs. Louise Mercier, Mr. Grant McDonald, Vice-Admiral Denis Rouleau (Retired), Mrs. Elinor Sloan and Commodore Kelly Williams (Retired).

The award will be presented to The Honourable Bill Graham on Friday, 3 November, at a gala reception and dinner at the Canadian War Museum, Ottawa. Dinner tickets and information about this signature event can be obtained by contacting Louise Côté at louise.cote@cdainstitute.ca.

Please direct any other enquiries, including corporate sponsorship opportunities, to Jennifer Giguere at jennifer.giguere@cdainstitute.ca or the CDA and CDA Institute Executive Director, Matthew Overton, at matthew.overton@cdainstitute.ca

PUBLICATION IMMÉDIATE

L'HONORABLE WILLIAM (BILL) C. GRAHAM C.P. C.M. C.R. – RÉCIPIENDAIRE DU PRIX VIMY 2017 DE L'INSTITUT DE LA CONFÉRENCE DES ASSOCIATIONS DE LA DÉFENSE

Le 25 septembre 2017. Ottawa. L'Institut de la CAD a le plaisir d'annoncer que l'Honorable William (Bill) C. Graham C.P. C.M. C.R. a été choisi à l'unanimité comme lauréat du Prix Vimy 2017.

Ce prix prestigieux est présenté annuellement à un canadien ou à une canadienne qui a contribué de façon exceptionnelle à la sécurité et à la défense du Canada et à la préservation de nos valeurs démocratiques. Le prix Vimy est ainsi nommé en l'honneur de la bravoure et des sacrifices des soldats canadiens qui ont été victorieux lors de la bataille de la Crête de Vimy, en avril 1917.

Né à Montréal, Bill Graham a été élevé à Vancouver puis à Toronto, en terminant ses études de premier cycle et de deuxième cycle à l'Université de Toronto, où il a reçu son LLB. en 1964. Actif en tant qu'avocat en droit commercial international, il était également membre des facultés de l'Université de Montréal, de l'Université McGill et de l'Université de Toronto. D'abord élu au Parlement en 1993, il a servi en permanence jusqu'en 2007 quand il a quitté la vie politique



CONFERENCE OF DEFENCE ASSOCIATIONS INSTITUTE
INSTITUT DE LA CONFÉRENCE DES ASSOCIATIONS DE LA DÉFENSE

Suite 412A, 151 Slater Street, OTTAWA, ON K1P 5H3
TEL: (613) 236-9903 www.cdainstitute.ca



active. Depuis, il a servi comme chancelier du Trinity College, président du Conseil atlantique du Canada, vice-président et président du Conseil international canadien, ainsi que président du comité consultatif pour le Centre Bill Graham d'histoire contemporaine et internationale.

Membre actif et engagé du Parlement, Bill Graham a joué un rôle influent dans la formation de l'engagement international du Canada, en particulier pour la défense et la sécurité. Après d'importantes positions comme chef de file au nom du Canada au sein de l'Organisation de la sécurité et de la coopération en Europe (OSCE) et du Forum interparlementaire des Amériques, il a été nommé Ministre des affaires étrangères en 2002, suivi de sa nomination en tant que Ministre de la Défense nationale à partir de 2004 jusqu'en 2006.

Dans ces deux postes ministériels, il a joué un rôle clé dans la construction et la mise en œuvre de la réponse nationale pour la guerre mondiale contre le terrorisme mené par les États-Unis. Cela comprenait non seulement la tâche difficile de rassembler la résolution interministérielle et les ressources nécessaires pour ce qui est devenu le plus important déploiement militaire depuis la guerre en Corée, mais aussi les conseils politiques à la Défense nationale pour façonner et exécuter le déploiement complexe des Forces armées canadiennes à une mission de combat à Kandahar à l'appui des objectifs du gouvernement du Canada dans le cadre de la mission de l'OTAN en Afghanistan. Sur la base de cette expérience, il a ensuite suivi un examen fondamental de la politique de défense du Canada en tant que document de l'ensemble du gouvernement, ce qui a abouti à un énoncé général de la politique internationale – Défense en 2005. Cette orientation, associée à des changements organisationnels, doctrinaux et de modernisation / recapitalisation, a initié une transformation importante qui continue d'influencer la politique de défense et les plans d'aujourd'hui et de demain.

Depuis son départ de la Chambre des communes, Bill Graham est resté engagé à influencer et façonner la réflexion sur l'engagement international du Canada ainsi que sur la politique de défense. Leader de longue date dans les grands conseils et groupes consultatifs comme le Conseil atlantique du Canada, son influence est le mieux illustré dans son rôle le plus récent en tant que l'un des quatre membres du Comité consultatif ministériel pour l'Examen de la politique de défense – le seul politicien dans ce groupe consultatif clé. Il a joué un rôle très important dans leur succès en aidant à assurer un renouvellement de l'engagement du gouvernement du Canada à une politique de défense moderne avec des Forces armées efficaces et capables.

Les récipiendaires du Prix Vimy sont d'éminents Canadiens provenant d'une grande variété de milieux. La liste complète des 26 premiers récipiendaires du Prix Vimy (en ordre chronologique, et incluant le titre/grade – en service ou à la retraite - qu'ils détenaient lors de leur intronisation au palmarès des lauréats du prix Vimy) est la suivante:



CONFERENCE OF DEFENCE ASSOCIATIONS INSTITUTE
INSTITUT DE LA CONFÉRENCE DES ASSOCIATIONS DE LA DÉFENSE

Suite 412A, 151 Slater Street, OTTAWA, ON K1P 5H3
TEL: (613) 236-9903 www.cdainstitute.ca



1991	Le très honorable Joe Clark
1992	Le général John de Chastelain
1993	Le major-général Lewis Mackenzie (retraité)
1994	Le major-général William Howard (retraité)
1995	Le major-général Roméo Dallaire
1996	M. Jack Granatstein
1997	Le très honorable Brian Dickson
1998	Le vice-amiral Larry Murray (retraité)
1999	Le lieutenant-général Charles H. Belzile (retraité)
2000	L'honorable Barnett Danson
2001	Le commodore de l'air Leonard Birchall (retraité)
2002	Le colonel, l'honorable John Fraser
2003	Le général Paul Manson (retraité)
2004	M. David Bercuson
2005	M. G. Hamilton Southam
2006	Le brigadier-général David Fraser
2007	Le général Raymond R. Henault
2008	Le général Rick Hillier (retraité)
2009	L 'adjudant William MacDonald
2010	La Très honorable Adrienne Clarkson
2011	Le major-général Jonathan Vance
2012	Le colonel honoraire Frederick Philip Mannix
2013	Le brigadier-général Don W. Macnamara (retraité)
2014	Le colonel honoraire Blake Goldring (qui a dédié le prix à la mémoire de l'adjudant Patrice Vincent et au caporal Nathan Cirillo, tués l'un à Saint-Jean-sur-Richelieu et l'autre à Ottawa, le 20 et 22 octobre, respectivement)
2015	Le capitaine de vaisseau honoraire, l'honorable Hugh D. Segal
2016	M. James Boutilier
2017	L'honorable William (Bill) C. Graham

Le comité de sélection du Prix Vimy de 2017 était composé du major-général Daniel Gosselin (retraité) qui le présidait, la très honorable Beverley McLachlin, le général Jonathan Vance, le lieutenant-général Charles Bouchard (retraité), M. James Boutilier, M. Donald Chynoweth, le lieutenant-général Michel Gauthier (retraité), M. Grant McDonald, Madame Louise Mercier, le vice-amiral Denis Rouleau (retraité), Madame Elinor Sloan et le Commodore Kelly Williams (retraité).

Le prix sera remis à l'honorable Bill Graham vendredi, le 3 novembre au cours d'une réception et d'un dîner de gala au Musée canadien de la guerre, à Ottawa. On peut se procurer des billets pour le dîner et autres renseignements pour cet événement exclusif en joignant Louise Côté à l'adresse louise.cote@cdainstitute.ca.



CONFERENCE OF DEFENCE ASSOCIATIONS INSTITUTE
INSTITUT DE LA CONFÉRENCE DES ASSOCIATIONS DE LA DÉFENSE

Suite 412A, 151 Slater Street, OTTAWA, ON K1P 5H3
TEL: (613) 236-9903 www.cdainstitute.ca



Veillez adresser toutes autres demandes de renseignement et profiter d'occasions de commandites d'entreprises à Jennifer Giguere jennifer.giguere@cdainstitute.ca ou au Directeur Exécutif de la CAD et de l'Institut de la CAD, Matthew Overton matthew.overton@cdainstitute.ca.